
Spotkanie z Piotrem Kownackim
w Dworku Prezydenta RP

Z ˚YCIA MIASTAZ ˚YCIA MIASTA

30 stycznia 2009 roku w Dworku Prezydenta RP odby∏o si´ spotkanie przedstawicieli miejscowych
w∏adz, mieszkaƒców i kuracjuszy z Piotrem Kownackim szefem Kancelarii Prezydenta RP. Temat
spotkania oscylowa∏ wokó∏ roli Prezydenta RP w paƒstwie w Êwietle Konstytucji Rzeczypospolitej
Polskiej.

fot. A. Racka
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Jednym z zabytków Ciechocinka, który cieszy si´ popularnoÊcià wÊród zwie-
dzajàcych jest Dworek Prezydenta RP. Zbudowany zosta∏ w 1933 roku. Inspiracjà
do jego budowy by∏ letni pobyt w uzdrowisku Prezydenta II Rzeczypospolitej
Ignacego MoÊcickiego. W 1932 roku uczestniczy∏ on w otwarciu kàpieliska termalno-
solankowego w parku Zdrowia. Miejscowe w∏adze, na czele z Paƒstwowym Zak∏a-
dem Zdrojowym - liczàc na dalsze wizyty dostojnego goÊcia - postanowi∏y wznieÊç
w bezpoÊrednim sàsiedztwie parku Sosnowego, u zbiegu dzisiejszych ulic LeÊnej
i Wojska Polskiego, niewielki dworek.

Mimo tego, ˝e sam prezydent nie goÊci∏ ju˝ w Dworku, to do koƒca lat 30-tych
przebywali w nim jednak wysocy urz´dnicy paƒstwowi. Po zakoƒczeniu wojny w
dworku swojà siedzib´ mia∏y ró˝ne instytucje, stopniowo obiekt popada∏ w ruin´
i zapomnienie. Na poczàtku lat osiemdziesiàtych mieÊci∏o si´ tutaj jedno z ciecho-
ciƒskich przedszkoli. Kiedy w 2001 roku dzieci przenios∏y si´ do nowo wyremon-
towanego obiektu, rozpocz´∏y si´  starania o przekazanie obiektu Prezydentowi
RP, a tym samym powrócenie go do dawnej ÊwietnoÊci i dawnego przeznaczenia.
Rada Miasta Ciechocinka zwróci∏a si´ do Prezydenta RP z propozycjà przywrócenia
dworkowi historycznej roli. Staraniem Kancelarii Prezydenta RP w 2002 roku roz-
pocz´to gruntowne prace remontowe. Odrestaurowany Dworek Prezydenta RP
zosta∏ otwarty 2 maja 2003 roku. Pe∏ni funkcj´ OÊrodka Informacyjno-Edukacyj-
nego. Jest udost´pniany do zwiedzania. W Dworku znajduje si´ ekspozycja poÊwi´-
cona historycznemu gospodarzowi obiektu - Prezydentowi II RP Ignacemu MoÊci-
ckiemu oraz historii Dworku. Od momentu udost´pnienia zwiedzajàcym w 2003
r. dworek odwiedzi∏o ponad 50 tys. osób, odbywajà si´ w nim spotkania z ciekawymi
ludêmi i wystawy, które cieszà si´ wielkim zainteresowaniem wÊród kuracjuszy.
Obiekt sta∏ si´ jednà z atrakcji Ciechocinka.  DoÊç systematycznie organizowane
w nim by∏y spotkania z przedstawicielami Kancelarii Prezydenta RP. Od czasu gdy
g∏owà paƒstwa zosta∏ Lech Kaczyƒski, te spotkania sta∏y si´ sporadyczne, Prezydent
planowa∏ tak˝e pozbyç si´ obiektu, realizujàc swoje obietnice wyborcze dotyczàce
ograniczenia wydatków kancelarii. Ostatecznie jednak Dworek nadal pozostaje
siedzibà Prezydenta RP, a w koƒcu stycznia przebywa∏ z wizytà w obiekcie Piotr
Kownacki, szef Kancelarii Prezydenta RP.

Piotr Kownacki przyby∏ do Ciechocinka na krótko, zatrzyma∏ si´ w Dworku
Prezydenta, w którym spotka∏ si´ z kuracjuszami, mieszkaƒcami miasta, przedsta-
wicielami miejscowych w∏adz. Wyg∏osi∏ odczyt, którego tematem by∏a „Rola Prezy-
denta RP w Êwietle Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej”. Po wyk∏adzie, w trakcie
którego przemawiajàcy omówi∏ g∏ówne powinnoÊci oraz przywileje Prezydenta
wynikajàce z zapisu w Konstytucji, zebrani mogli zadawaç GoÊciowi konkretne
pytania. Okaza∏o si´, ˝e na sali zgromadzili si´ przedstawiciele ró˝nych zakàtków
naszego kraju borykajàcy si´ wieloma problemami, tote˝ pytania skierowane do
szefa Kancelarii RP by∏y bardzo zró˝nicowane. Jeden z uczestników spotkania
zwróci∏ uwag´ na to, jak bardzo w ostatnich czasach politycy odwrócili si´ od
zwyk∏ych, prostych ludzi, zwróci∏ te˝ uwag´ na to, ˝e problem ten dotyczy za-
równo polityków Polsce jak i w Unii Europejskiej. PodkreÊli∏, ˝e wg niego w po-
lityce nie obowiàzujà ˝adne zasady etyczno-moralne, prawda. Króluje k∏amstwo
i ob∏uda, fa∏sz, ponadto politycy, którzy winni dawaç dobry przyk∏ad, kaleczà
nawet w swych wypowiedziach ojczysty j´zyk.

Piotr Kownacki w odpowiedzi na wypowiedê przedstawionà powy˝ej przyzna∏,
˝e dba∏oÊç o j´zyk ojczysty powinna byç rzeczà nadrz´dnà dla osób medialnych,
wyrazi∏ tak˝e zaniepokojenie upadkiem wartoÊci wÊród wielu ludzi nie tylko poli-
tyków. PodkreÊli∏, ̋ e ograniczenia czasowe nie pozwalajà na szczegó∏owe omówienie
wszystkich poruszonych kwestii, choç ka˝da z nich zas∏uguje na osobne omówienie.

Z kolei g∏os zabra∏a mieszkanka Wybrze˝a. Poinformowa∏a zebranych, ˝e jest
zwiàzana z przemys∏em stoczniowym, stwierdzi∏a, ˝e upadek polskich stoczni nie
wzbudzi∏ nale˝ytego zainteresowania polityków. Interesowa∏a si´ tym, czy nie mo-
˝na by∏o zapobiec tej sytuacji? Czemu Pan Prezydent nie popar∏ strajkujàcych
stoczniowców?

Piotr Kownacki odpowiedzia∏ zainteresowanej, ˝e Pan Prezydent nie mia∏ mo-
˝liwoÊci podj´cia dzia∏aƒ w sprawie stoczni, co do braku poparcia strajkujàcych
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Piotr Kownacki,  obecny szef Kancelarii Prezydenta, by∏ wieloletnim wice-
prezesem Najwy˝szej Izby Kontroli. Pod koniec lat 90. pe∏ni∏ funkcj´ wiceprezesa
Banku Ochrony Ârodowiska. Przez rok od stycznia 2007 do lutego 2008 pe∏ni∏
funkcj´ prezesa PKN Orlen. Z wykszta∏cenia jest prawnikiem, specjalizuje si´
w prawie konstytucyjnym i paƒstwowym.
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faktycznie nie by∏o go wtedy, gdy stoczniowcy polscy
demonstrowali w Brukseli, natomiast zapewni∏, ˝e
podejmowa∏ liczne dzia∏ania dost´pne drogà dyplo-
matyczna, próbujàc przekonaç komisj´ europejskà
do zmiany decyzji.  Piotr Kownacki wyrazi∏ opini´,
˝e problem jest zdecydowanie bardziej z∏o˝ony, tu
chodzi∏o te˝ o konkurencj´, jakà by∏ polski przemys∏
stoczniowy dla stoczni koreaƒskich, japoƒskich. Sto-
cznie europejskie tak naprawd´ majà niewielki udzia∏
w rynku. I chodzi∏o te˝ o to, by nasze stocznie nie za-
biera∏y tego kawa∏ka rynku np. stoczniom niemiec-
kim.

Poza tym szef Kancelarii RP powiedzia∏, ˝e do za-
daƒ prezydenta nie nale˝y prowadzenie bie˝àcej po-
lityki, czyli mi´dzy innymi podejmowanie decyzji w
sprawach stoczni. Prezydent nie móg∏ swojà decyzjà
niczego zmieniç. Doda∏, ˝e zapewne i poprzednie rzà-
dy przyczyni∏y si´ do sytuacji, jaka panuje obecnie w
przemyÊle stoczniowym. Wg oceny GoÊcia  rzàd bardzo
póêno zorientowa∏ si´ w faktycznej sytuacji stoczni i
zbyt póêno zosta∏y podj´te ró˝ne kroki, w efekcie Piotr
Kownacki wyrazi∏ obaw´, ˝e przemys∏u stoczniowego
w naszym kraju ju˝ nie b´dzie. Doda∏, ˝e oczywiÊcie
jest jeszcze dobrze prosperujàca stocznia jachtowa,
ale budowa „prawdziwych statków”, du˝ych, handlo-
wych prawdopodobnie w naszym kraju nie b´dzie
mia∏a miejsca.

Pytania z sali dotyczy∏y tak˝e sytuacji w polskim
rolnictwie, pytano, jak to jest mo˝liwe, ˝e rolnicy, któ-
rzy ponoszà najwi´ksze koszty w produkcji mi´sa, wy-
robów spo˝ywczych, zarabiajà najmniej. Dlaczego pols-
ka ˝ywnoÊç, uznawana za stosunkowo ma∏o
modyfikowanà i jednà ze zdrowszych i smaczniejszych
w Europie, nie ma odpowiedniej promocji.

Polityk zgodzi∏ si´, ˝e nasza ˝ywnoÊç jest znacznie
dro˝sza, ale mniej nafaszerowana „dodatkami” ni˝
˝ywnoÊç ze starej Unii. Inne kraje majà swoje przed-
stawicielstwa handlowe i promocyjne, dbajà, aby
swoich przedsi´biorców i rolników wspieraç. Wyrazi∏
przypuszczenie, ˝e powinniÊmy podobnie post´powaç.

Kolejny zabierajàcy g∏os poruszy∏ sprawy sàdo-
wnictwa.

Szanowni Paƒstwo, chcia∏bym podkreÊliç, ˝e prze-
bywam w Ciechocinku ju˝ któryÊ raz i dotychczas
mia∏em mo˝liwoÊç oglàdania tego pi´knego obiektu
jedynie z zewnàtrz. Nie wiem, czy wczeÊniej by∏y or-
ganizowane tego typu spotkania, nie mniej jednak,
chc´ powiedzieç, ̋ e jest mi szczególnie mi∏o, ̋ e mog∏em
w takim spotkaniu uczestniczyç. Chc´ podkreÊliç, ˝e
gdyby takie spotkania odbywa∏y si´ cyklicznie z ró˝-
nymi przedstawicielami Prezydenta, to z pewnoÊcià
ociepli∏oby to  relacje mi´dzy Prezydentem a Pola-
kami. Co si´ tyczy meritum dzisiejszego spotkania,
czyli kompetencji Prezydenta, otó˝ pan minister wy-
mieni∏ kilka konkretnych zapisów konstytucji doty-
czàcych prerogatyw Prezydenta.

Kuracjusz zwróci∏ uwag´ na sytuacj´ w polskich
sàdach i sàdownictwie, wyrazi∏ zaniepokojenia brakiem
jakichkolwiek zmian w tym kierunku, by ktokolwiek
kontrolowa∏ sytuacj´ w sàdach i wÊród s´dziów. ˚eby
na przyk∏ad skontrolowaç prac´ s´dziego, trzeba by
si´ chyba przebraç, ˝eby wziàç udzia∏ w takiej wizy-
tacji rozprawy sàdowej, s´dziowie nie lubià kolegów
na sali sàdowej. Czy nie s∏uszne by∏oby zatem, ˝eby
paƒstwo  w wi´kszym stopniu wzi´∏o nadzór  nad
tymi instytucjami i funkcjami, które im powierza.

Szef Kancelarii przyzna∏, ˝e jego przedmówca po-
ruszy∏ szczególnie wa˝nà kwesti´, bowiem sàdy i praw-
nicy majà bardzo du˝y wp∏yw na nasze ˝ycie. Chodzi
tutaj o to, ˝e zwyk∏y cz∏owiek bardzo cz´sto styka si´
z sàdami, nie tylko chodzi tutaj o sprawy karne, ale
tak˝e rodzinne, gospodarcze, administracyjne. Tak
wi´c bardzo du˝o ludzi si∏à rzeczy ma do czynienia
z sàdami. Zatem s∏uszne wydaje si´, ˝e ludzie spra-
wujàcy tak wa˝ne funkcje powinni podlegaç kontroli.
Wspomnia∏, ˝e  poprzedni rzàd ju˝ przygotowa∏ takà
ustaw´ otwierajàcà zawody prawnicze funkcjonujàce
w korporacjach na nowych pracowników, która
zosta∏a odrzucona przez Trybuna∏ Konstytucyjny.

G∏os zabra∏ te˝ jeden z przedstawicieli samorzà-
dowców ciechociƒskich Pawe∏ KanaÊ:

Panie Ministrze, jestem przedstawicielem Rady
Miejskiej z Ciechocinka, chcia∏bym zadaç pytanie,
czy nie by∏oby s∏uszne wróciç do formu∏y spotkaƒ z
przedstawicielami Kancelarii Prezydenta ka˝dego 2
i 22 ka˝dego miesiàca, jak wspomnia∏ ju˝ o tym jeden
z moich przedmówców, znacznie wp∏yn´∏oby to na
ocieplenie wizerunku Prezydenta, przybli˝y∏oby to
wielkà polityk´ zwyk∏ym ludziom i dodatkowo umo-
˝liwi∏o zwiedzania tego pi´knego obiektu.

Ponadto Radny zwróci∏ uwag´ na to, ˝e Samorzà-
dowcy i mieszkaƒcy miasta stanowià niewielkà grupk´
wÊród obecnych na  prelekcji, wi´kszoÊç to kuracjusze,
którzy przybyli tu z ró˝nych zakàtków  kraju i dzi´ki
takim spotkaniom majà kontakt z wielkà politykà. Mo-
gà rozmawiaç na tematy, które ich interesujà w szerszym
gronie, a nie w swoich pokojach sanatoryjnych. Dodat-
kowà atrakcjà jest ju˝ samo zaproszenie do Dworku
na prelekcj´, pi´knie wydane jest wspania∏à pamiàtkà
z pobytu w Ciechocinku. Najwa˝niejsze jednak, ˝e
kontakt z przedstawicielami wielkiej polityki znacznie
wp∏ynà∏by na wizerunek Prezydenta.

Piotr Kownacki odpowiedzia∏, ˝e taki jest zamys∏
Prezydenta, aby uatrakcyjniç ofert´ tego oÊrodka po-
przez organizowanie spotkaƒ czy prelekcji. Te pi´kne
wn´trza zacznà wtedy ˝yç, stàd dzisiaj wizyta tutaj, bo
przecie˝ od czegoÊ trzeba zaczàç. Swojà wizytà chcia∏-
bym zach´ciç kolegów z Kancelarii, aby zaplanowali
sobie wÊród swoich spraw tak˝e spotkania w Dworku
w Ciechocinku. JeÊli tylko b´dzie wola wspó∏pracy,
o jakiej zapewniali nas dzisiaj samorzàdowcy i Biuro
Promocji Ciechocinka, to na pewno przedsi´wzi´cie
to b´dzie zrealizowane.

Po cz´Êci oficjalnej szef Kancelarii RP spotka∏ si´
jeszcze z Burmistrzem Miasta Leszkiem Dzier˝ewiczem
oraz Wiceprzewodniczàcym Rady Miasta Wojciechem
Zieliƒskim.

Agnieszka Racka


